



東莞同鄉會方樹泉學校

T.K.D.S. Fong Shu Chuen School

九龍油麻地東莞街 43 號 43 Tung Kun Street, Yaumatei, Kowloon

校長月報 (二零一七年二月)

A newsletter from the Principal (February, 2017)

日期(Dates)	紀事(Events)
6/2	視藝藝術科：一至六年級同學參加「師生作品集」封面設計比賽。 Visual Arts : P.1 to P. 6 students participated in the “Teachers & Students Great Works Collection” Cover Design Competition.
7/2 至 14/3	訓輔組：15 名一至五年級家長參加為期 6 節的「情緒掌舵人」家長小組，透過認知行為療法及柔力球訓練，提昇對情緒的認識及處理技巧。 Guidance and Discipline : 15 parents of P.1 to P.5 students participated in the six-session “Emotion Coxswain Parent Group”, in order to enhance the emotional knowledge and skills.
7/2 至 14/3	訓輔組：7 名二、三年級同學參加為期 6 節的「社交情緒訓練小組」，透過小組訓練，提昇同學的社交及情緒控制技巧。 Guidance and Discipline : 7 P.2 to P.3 students participated in the six-session “Social and Emotional Skill Training Group”, in order to enhance the social and emotional skills.
8/2	訓輔組：五年級同學出席「性教育」講座。 Guidance and Discipline : P.5 students attended a talk for Sex Education.
8/2 至 15/2	訓輔組：7 名四、五年級同學參加為期六節的「健康使用互聯網小組」，透過活動培養同學正確使用互聯網的態度、認識沉迷使用網絡的負面影響及預防技巧。 Guidance and Discipline : 7 P.4 to P.5 students participated in the six-session Healthy Internet and Computer Use Training Group, in order to enhance the awareness of students on the issues of internet addiction, its harms and ways in handling; and to facilitate their motivation on healthy computer use.
9/2	校運會：全體教職員及同學前往青衣運動場參與校運會，並有 242 名家長到場觀賞子女進行各項田徑比賽。 Sports Day : All staff members and students attended Sports Day at Tsing Yi Sports Ground. 242 parents went to the Sports Ground and watched their children’s performance in different athletics competitions.
11/2	課外活動組：22 名三至六年級中國舞成員前往元朗劇院參加第五十三屆學校舞蹈節比賽，獲甲級獎。 Extra-curricular Activities : 22 P.3 to P.6 Chinese Dancing Group members went to Yuen Long Theatre to participate in the 53 rd Schools Dance Festival.
14/2 至 16/5	學生支援組：4 名五、六年級同學參加為期 8 節的「LEGO」小組，提昇他們的社交能力、與人協商及處理衝突的技巧。 Student Support : 4 P.5 and P.6 students participated in the eight-session Lego group, in order to enhance their communication skills and strategies for coping with pressure.
15/2	課外活動組：10 名乒乓球校隊成員前往石硤尾公園體育館參加九西區小學校際乒乓球比賽(男子)。 Extra-curricular Activities : 10 Table Tennis Team members went to Shek Kip Mei Park Sports Centre to participate in Kowloon West Area Inter-Primary Schools Table Tennis Competition (Boys).
15/2	課外活動組：6B 韓明秀同學及 6B 楊穎沂同學獲香港藝術發展局委任為第九屆校園藝術大使。 Extra-curricular Activities : 6E Hon Ming Sau and 6E Yeung Wing Yi Winnie were selected to be the 9 th School Arts Ambassadors by Hong Kong Arts Development Council.

16/2	課外活動組：開展下學期課後收費活動。 Extra-curricular Activities : Paid activities started.
17/2 及 24/2	課外活動組：本校參加由香港精英運動員協會主辦的「活力香港—動感校園」計劃：「活力操」活動，由 Studiodanz 派專業教練來校教授一年級同學練習活力操。 Extra-curricular Activities: Our school has joined the “Active school” Project organized by Hong Kong Elite Athletes Association. Professional instructors from Studiodanz came to teach P.1 students “Vitarobics”.
17/2	學生事務組：六年級同學拍攝畢業照片。 Student Affairs : Graduation photo taking for P.6 students
17/2	課外活動組及訓輔組：一至六年級同學參加由教育局公益少年團主辦的二零一七「環保為公益」慈善清潔籌款活動。除了可為「香港公益金」籌款外，更希望透過活動加強學生愛護環境、綠化社區的意識，並鼓勵他們多參與社區環保清潔活動。是次活動共籌得善款\$16,670。 Extra-curricular Activities & Guidance and Discipline: P.1 to P.6 students participated in “Greening for the Chest 2017”. Besides raising fund for the Community Chest, students are also encouraged to be more concern about environmental protection and to be more involved in charitable services. The fund raised was \$16,670.
18/2	課外活動組：25 名體育項目校隊成員前往香港體育學院出席「香港體育學院開放日」，透過參觀體育學院及與運動員交流，培養同學對運動的興趣。 Extra-curricular Activities : 25 student athletes attended the Open Day of Hong Kong Sports Institute, in order to cultivate students’ interests towards sports activities through visiting Sports Institute and communicating with athletes.
19/2	課外活動組：25 名三至五年級同學獲邀請前往九龍公園體育館出席「第六屆全港動—十八區誓師暨嘉年華」，同學除負責表演活力操外，還參與同樂活動及運動示範。 Extra-curricular Activities : 25 P.3 to P.5 students were invited to attend the 6 th The 18 Districts’ Pledging cum Carnival. Our students performed Vitarobics, played sports games and participated in the sports demonstration.
19/2	中文科：二名五年級同學前往孔聖堂中學參與全港青年學藝比賽及港島獅子會合辦的「全港青年中國古典詩詞朗誦比賽」。 Chinese Language : 2 P.5 students participated in the Hong Kong Youth Chinese Classical Poem Speech Competition organized by Hong Kong Youth Arts Competition and Leo Club of Hong Kong Island at Confucius Hall Secondary School
20/2 至 24/2	課外活動組：本校 259 旅童軍進行香港童軍總會「2017 年童軍獎券籌募活動」，合共賣出 500 張獎券，籌得善款\$5000。 Extra-curricular activities : The 259 th Scout Groups attended the “Scout Raffle Campaign 2017” organized by the Scout Association of Hong Kong. 500 raffle tickets were sold and \$5000 were raised.
21/2	常識科：五年級同學進行 STEM 科學活動，透過製作小枱燈，探究閉合電路的組成條件。 General Studies: P.5 students participated in STEM science activity. They explored the requirement of constructing closed circuit through making table lamps.
21/2、7/3、10/3 及 14/3	訓輔組：10 名四年級同學參加由教育局主辦的「學生大使」積極人生計劃。透過訓練和分享，讓同學培養極人生觀、尊重和愛惜生命。 Guidance and Discipline : 10 P.4 students participated in the “Pupil Ambassador: Active, Bright and Caring” Scheme to cultivate students’ values of positive thinking, respecting others and treasuring life through a series of training and sharing.
23/2	學生事務組：校服商到校為學生訂造夏季校服。 Student Affairs : School uniform supplier came for the ordering of summer uniform.
23/2	音樂科：於小息時段進行一、二年級「休閒音樂會」，培養學生的音樂素養。 Music : “Relaxing Music Concert” for P.1 & P.2 was held at recess.
24/2	課外活動組：開展下學期興趣小組活動，共進行二十個項目。 Extra-curricular activities : 20 items of interest groups started.

24/2	資優教育組：開展領袖訓練課程，提昇資優學生領袖的質素和技巧。 Gifted Education: Leadership Training Programme started to enhance gifted students' leadership quality and skills.
24/2	課外活動組：六年級同學出席由道路安全議會舉辦的「單車安全訓練計劃」講座，學習在道路上使用單車的安全守則。 Extra-curricular Activities: P.6 students attended a talk on "Road Cycling Training Programme" organized by Road Safety Council in order to learn road cycling rules and safety knowledge.
24/2	課外活動組：本校獲得「2015-16年公益少年團傑出團隊」，並由5A班周子堃同學代表學校前往伊利沙伯體育館出席「公益少年團周年大會暨頒獎典禮」領獎。 Extra-curricular activities: Our school was awarded as the 2015-16 Community Youth Club Outstanding Team. 5A Chow Chi Iao represented our school to attend the Community Youth Club Annual Conference cum Prize Presentation Ceremony and to get the prize at Queen Elizabeth Stadium.
24/2	普通話科：安排一至六年級同學於小息及午息時段到禮堂欣賞普通話話劇表演，以提升學習普通話的興趣。 Putonghua: P.1 to P.6 students watched the Putonghua drama performance in recess and lunch break, in order to motivate their interests towards Putonghua.
25/2	家長日：當日共有88%家長出席家長日。班主任逐一接見家長，透過會面讓家長了解子女的學習情況。同日，亦於禮堂舉行書展活動，提供平台讓家長選購有益的書籍。 Parent's Day: 88% of parents attended Parent's Day. Class teachers met students' parents to talk about their academic performance at school. Meanwhile, there are book exhibitions for parents to purchase.
25/2	中文科：三名四、六年級同學前往樂善堂小學參與由九龍樂善堂主辦的「全港青年學藝比賽—書法比賽」。 Chinese Language: 3 P.4 and P.6 students participated in the Hong Kong Youth Arts Competition- Calligraphy organized by Kowloon Lok Sin Tong at Lok Sin Tong Primary School.
25/2	資優教育組：3名四、五年級同學獲邀請出席「第14屆國際資優解難大賽」頒獎典禮暨香港科技大學創新教育發展趨勢講座。 Gifted Education: 3 P.4 and P.5 students were invited to attend the 14 th International Problem Solving Competition Prize Presentation Ceremony cum Hong Kong University of Science and Technology Innovative Education Development Trend Talk.
25/2	資優教育組：6名四至六年級同學及家長出席由資優教育學院舉辦的資優教育課程迎新會。 Gifted Education: 6 P.4 to P.6 students and parents attended the gifted education orientation meeting organized by The Hong Kong Academy for Gifted Education.


2016-2017 年度學生成就

	項目	學生
藝術	第五十三屆學校舞蹈節	東方舞 小學高年級組 甲級獎
		3A 陳思穎 3B 覃子越 3C 呂楚藍 3C 湯子恩 3D 張鏡君
		4A 何梓軒 4A 葉嘉茵 4B 陳詠琦 4B 甄彩盈 4C 陳文燕
		4C 周銘洋 5A 陳曉桐 5A 陳欣莉 5A 梁心如 5A 林嘉敏
		5B 江祉欣 5B 張筠沅 6A 賀嘉欣 6B 陳欣愉 6B 鄭嘉琦
		6B 韓明秀 6B 楊穎沂

特別推薦以下的親子活動，希望家長選擇適合的項目作為家庭活動，不但可擴闊小朋友的活動圈子，同時可以促進家人的感情。

活動名稱	時間	地點	推薦原因
金庸館	1-3-2017 起展出	香港文化博物館	展覽透過逾 100 項展品，包括早期流通的小說版本、珍貴的手稿、文獻及照片等介紹查良鏞博士(金庸)的早期事業、武俠小說創作歷程及其小說對香港流行文化的影響。觀眾更可以透過展場內的互動展品，重溫經典金庸電影、電視劇和主題曲的選段，並認識到金庸武俠小說所蘊涵的豐富知識內容。
香港玩具傳奇	2-3-2017 至 15-5-2017	香港歷史博物館 專題展覽廳	香港曾經是全球最大的玩具出口地，這個展覽展示了約 2,000 件香港製造的玩具，探索不同玩具近百年的轉變，以及本地工業家如何以敏銳的觸覺，為香港贏得「玩具王國」的美譽。同時，展覽亦會探討動漫及影視等娛樂產業如何影響玩具潮流，以及香港在此扮演的角色。(票價: \$10)
第 45 屆香港藝術節 「幻光動感池」	9-3-2017 至 18-3-2017 下午 7:00 至 10:30	香港文化中心 露天廣場	今屆藝術節的特備節目「幻光動感池」由著名美國新媒體互動藝術家珍·利維以節能 LED 燈及環保物料製作燈板，透過電腦科技及觸控裝置，創造出這個可讓逾百人同時參與的光影舞池，展現人與人之間互動所產生的美麗圖案，以光影連起你和我以及整個香港。市民可以帶同手提拍攝裝備，踏上舞池拍下難忘一刻。「幻光動感池」已於世界三十多個重要藝術節登場，並吸引過千萬觀眾參與。 活動須預約登記 http://timable.com/event/1297926
香港花卉展覽	10-3-2017 至 19-3-2017	香港 維多利亞公園	今年，大會以「愛·賞花」為題，以美麗可愛的「玫瑰」為主題花，展現香港這個美麗和充滿愛的城市。市民除了可以欣賞到顏色奪目的玫瑰花及各地的花卉之外，更可觀賞到本地、內地及來自世界各地不同園藝機構悉心栽種的盆栽、造型優美的花藝擺設，以及色彩繽紛的園景設計。當中的「賽馬會學童鑲嵌花壇」更是由過千名學生在綠化義工的指導下協助製作而成。(入場費：全費\$14；優惠收費\$7)
地球一小時 2017	25-3-2017 晚上 8:30	/	「地球一小時」是全球最大型的集體環保行動，亦是世界各地的市民、團體、商界和政府的共同承諾。參與的方法十分簡單，大家只要在指定的時間，將非必要的燈關掉就可以。喚醒大眾減少能源消耗，實踐節能低碳生活，共創可持續發展的未來。小小的熄燈行動，卻意義重大。
2017 年香港天文台 開放日	25-3-2017 及 26-3-2017	香港天文台	今年開放日的主題是「觀雲識天」，歡迎公眾人士參觀，實地了解天文台的工作，與專業氣象人員交談，看看天文台如何利用科學及科技為市民服務。
巴斯夫小小化學家	1-4-2017	香港科學館 實驗室	巴斯夫於 1997 年在德國設立「巴斯夫小小化學家」，藉着互動的化學教育活動，讓小朋友透過簡單、安全及富趣味性的實驗，去探索化學的奧妙。本實驗活動讓小朋友了解紫外光及防曬霜的化學原理。(有關報名詳情請瀏覽科學館網頁)
香港潑水節 2017	9-4-2017 中午 12:00 至 下午 6:00	九龍城 賈炳達道公園	市民可於「小泰國」九龍城，參與一年一度的泰國潑水節活動，體驗異域文化色彩。

校長：


黃麗娥

2017 年 3 月 16 日